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limítrofes?

En las subastas para la concesión de pastos, en lugar de 
priorizar a los vecinos de cada municipio se les asignan a 
ganaderos de otras comunidades, quedándose los pastos 
de un vecino que los tenía pidiendo como ganadero local de 
toda la vida y en el que ha invertido en abrevaderos, apris-
cos, caminos . Cuando la administración saca a subasta, 
normalmente a petición de los ayuntamientos, unos pastos, 
se deberían establecer unos criterios de prioridad como por 
antigüedad de los ganaderos que lo solicitan, que sean veci-
nos del término o que tengan al menos el Rega en el munici-
pio que acredite haber realizado inversiones de mejora como 
construcción de corrales, apriscos, abrevaderos, accesos, 
caminos, instalaciones, etcétera .

A la vista de todo lo anterior, vuelvo a preguntar, señor 
conseller, ¿cree el Consell que las medidas que se están 
tomando para frenar el despoblamiento rural son efecti-
vas? ¿Las medidas que se están tomando han favorecido la 
implantación de actividades económicas en las zonas rurales 
de alguna manera? Y además de esta escuela, que me parece 
un logro importante, ¿cuántas otras escuelas se prevén abrir 
de nuevo durante esta legislatura en aquellos municipios 
que en los últimos años cerraron como consecuencia del 
despoblamiento y la falta de niños y alumnos?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Una vegada concretada la pregunta per part del senyor José 
Luis Aguirre sobre les mesures que està prenent el Consell 
per a frenar el despoblament rural, si són efectives, acabarà 
de contestar l’honorable conseller a les qüestions que el 
senyor Aguirre ha plantejat .

Quan vosté vullga, conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

President .

Senyoria, crec sincerament que no es pot confondre efecti-
vitat amb efecte immediat, propi del curterminisme .

Les polítiques del Consell en matèria de despoblament no 
són curterministes però sí efectives i eficaces en estar recol-
zades pels experts, per la col·laboració, per la coordinació 
entre els propis departaments governamentals . Deixe’m que 
això ho pose en valor, deixe’m . Perquè és veritat, li ho acabe 
de dir, les institucions participades i coordinades que s’han 
constituït justament per estar en contacte totes les mirades i 
sumar totes les mirades .

Com tots saben, el curterminisme ha sigut el mal endèmic 
d’altres governs en la planificació de les polítiques públiques 
i la seua ineficàcia ha resultat manifesta, comprometent 
les generacions futures, i són insostenibles amb el nostre 

entorn. Quan ens allunyem d’això estem fent un pas cap 
endavant a favor de les persones que viuen allí, a favor de 
les persones, independentment de que tots els efectes de 
les polítiques no es materialitzen de manera immediata.

Per això, la premissa de la qual partíem tant els experts com 
els agents implicats era que les polítiques en matèria de 
repte demogràfic i despoblament havien de ser abordades 
des d’una planificació –insistisc, senyoria– des d’una planifi-
cació integral a mitjà i a llarg termini, i així ho hem fet .

D’acord amb aquest enfocament estratègic, que li reitere, 
li puc assenyalar algunes de les mesures més destacades 
que el Consell ha posat en marxa en municipis amb risc de 
despoblament . En l’any 2018 la creació d’una línia especí-
fica de lluita contra el despoblament que ha anat incremen-
tant-se fins als 3,5 milions; hem ampliat les ajudes a tots 
els municipis de menys de 300 habitants; incentivació de 
prestació de serveis bancaris bàsics en municipis en risc de 
despoblament; l’extensió de banda ampla, infraestructures 
de telecomunicació, formació en competència digital, diver-
ses ajudes en el marc d’aquesta política integral de suport; 
ajudes a la compra d’habitatges per a joves en municipis 
xicotets o en risc de despoblació; subvencions per a la reha-
bilitació d’edificis; així com els programes Reviu o Itinerant.

I, d’altra banda, com ja es va fer en l’exercici anterior, 
l’avantprojecte de llei de mesures fiscals per a l’exercici 
de 2022 compta amb nombrosos beneficis fiscals per a 
l’adquisició d’habitatge en municipis en risc de despobla-
ment i que incentiven els negocis jurídics celebrats pels seus 
residents . Prompte aquest avantprojecte arribarà a aquesta 
cambra i, si realment volen ajudar a frenar el despoblament, 
suggerisc que voten a favor .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, la pregunta número 945, 
que formula la il·lustre diputada Rosa de Falastín Mustafá 
a l’honorable consellera de justícia i administracions 
públiques .

Té vosté la paraula, senyoria.

La senyora Mustafá Ávila:

Gràcies, senyor president .

Espanya ocupa el primer lloc d’Europa i el tercer del món en 
consum de prostitució, amb un volum de negoci estimat, d’acord 
amb les xifres del Ministeri d’Igualtat, de 5 milions d’euros al dia . 
Altres estimacions calculen 4.000 milions d’euros a l’any.

Emparada en la tradició i aprofitant els marges de la legalitat, 
la indústria de la prostitució és ara més potent que mai. Les 
xarxes mafioses controlen el negoci del tràfic de dones que 
malviuen tancades en macroprostíbuls i pisos on l’explotació 



Número 87  ¦  28-10-2021 Pàg. 4623

no té límits, amb beneficis estratosfèrics per a proxenetes 
que comercien amb carn humana .

Estes Corts van aprovar el passat dia 7 d’octubre la proposta 
que ens havia traslladat el Front Abolicionista orientada a posar 
fi a la forma de violència extrema contra les dones que és la 
prostitució i al marc d’impunitat del qual gaudix la lucrativa 
indústria de l’explotació de dones. Perquè no hi ha alternativa, 
legalitzar la venda del cos de les persones no és una opció .

A més, quan una activitat és legal es multiplica i la llei 
del lliure mercat determina que l’oferta haja de ser cada 
vegada més atractiva per als clients. Com, per exemple, en 
Alemanya on la prostitució està permesa i regulada i les 
mateixes autoritats reconeixen que després de la reforma 
de 2017 que va endurir els controls contra el tràfic de dones 
va créixer una prostitució clandestina que s’alimenta de 
l’explotació d’immigrants . Al nostre país ja fa temps que la 
immensa majoria de les dones prostituïdes són estrangeres 
sense regularitzar, reclutades en molts casos en ofertes de 
treball enganyoses i moltes d’elles forçades a prostituir-se 
sota l’amenaça de mort per a elles o les seues famílies.

Senyoria, la tolerància front a la prostitució residix en que 
ningú reconeix obertament que els homes del seu voltant, 
companys, amics i familiars, són puters. No hi ha un perfil 
definit, els prostituïdors són de dretes i d’esquerres, casats i 
solters, religiosos i ateus, són homes que creuen tindre dret 
al lliure accés al cos de les dones pel simple fet de pagar . 
Però ni tan sols el consentiment pot legitimar una pràc-
tica així en una societat democràtica. Escapar a la hipocresia 
social que tapa, blanqueja o frivolitza la cruel realitat de la 
prostitució és un pas crucial.

Sabem que des de la constitució del Fòrum Valencià per a 
l’Abolició de la Prostitució, el passat mes de març, la seua 
conselleria ha realitzat diverses actuacions que ens agradaria 
que ens detallara, així com les que té previstes .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera de justícia i administració 
pública .

Quan vosté vullga, consellera.

La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Gràcies, president .

Senyories, bon dia, buenos días .

Señora Mustafá, permítame que empiece mi intervención 
con unos datos que me parecen importantes. El 80 % de las 
víctimas de trata de seres humanos con fines de explotación 
sexual son mujeres, de estas, el 95 % son mujeres y niñas, y 

el 99 % de las personas que consumen sexo son hombres.

Se estima que la prostitución puede suponer el 0,35 % del 
producto interior nacional y un porcentaje muy similar en 
la Comunitat Valenciana. La prostitución es el tercer nego-
cio, después del tráfico de drogas y el tráfico de armas, y, 
además, son negocios que en la mayoría de los casos sirven 
también para financiar actuaciones terroristas. De ello se 
deduce una consecuencia muy clara, que la trata existe 
porque toleramos la prostitución, porque consentimos la 
prostitución. Cuanto mayor es la demanda de prostitución, 
mayor es el número de mujeres que se ven privadas de su 
libertad, de su dignidad, mujeres maltratadas, mujeres viola-
das, mujeres humilladas . Esa es nuestra realidad .

Además, es necesario recordar que la prostitución no es un 
contrato en el que dos personas actúan con libertad, porque 
una de las partes no tiene ninguna libertad, no tiene liber-
tad de elección, porque o bien se la han privado o bien son 
personas que por sus condiciones económicas o sociales se 
han visto obligadas a ser prostituidas. Por eso, es necesario 
afirmar y recordar de una manera clara que la prostitución 
es una forma de desigualdad, que es una manifestación de 
la violencia de género y que, por tanto, no podemos admi-
tir en una sociedad democrática la cosificación del cuerpo 
de la mujer y convertir a la misma en una mera mercancía. 
(Aplaudiments)

Y tampoco es un trabajo, señorías. Miren, el Parlamento 
Europeo ha definido como esclavitud incompatible con la 
dignidad la prostitución. Y para el Tribunal Supremo la escla-
vitud del siglo XXI está en los clubs de alterne. La regula-
ción es negocio, la regulación es crimen organizado y, como 
muy bien ha dicho, lo que ha dado lugar en esos países es un 
mayor incremento .

Por eso, señoría, por eso nace el foro para la abolición de la 
prostitución. Nace porque no podemos tolerar ni un minuto 
más que las mujeres sigan atrapadas en un sistema prosti-
tucional que las obligan, las violan, y además atentan contra 
toda su dignidad . Por eso el foro es un espacio donde hemos 
reunido a entidades, personas expertas, juristas, víctimas, 
administraciones, instituciones académicas... Porque quere-
mos escuchar a todos, porque necesitamos las aportaciones 
de todos y de todas, porque queremos sentar las bases para 
una futura ley integral para la abolición de la prostitución.

Este foro está actuando y trabajando en tres aspectos 
fundamentales. El ámbito educativo, donde habrá propues-
tas necesarias para cambiar no solo leyes, sino también 
mentalidades. Porque no podemos seguir consintiendo la 
banalización de la prostitución, no podemos seguir obviando 
el sufrimiento de tantas mujeres y no podemos consentir 
que los jóvenes cada día sean más los que consumen prosti-
tución y entiendan que ir a un prostíbulo es lo mismo que ir 
a tomarse un café. No se puede consentir de ninguna forma.

Trabajamos también en el ámbito legislativo para proponer 
reformas, reformas que afecten al Código penal, que focali-
cen además al prostituidor, que siente además el foco, preci-
samente, en el consumo . Porque al putero hay que llamarle 
lo que es: es un prostituidor. Y porque hay hombres que 
consumen sexo, hay mujeres que son violadas, hay mujeres 
que se ven privadas de su libertad y hay mujeres a las que 
se roba el desarrollo de su personalidad . Por eso queremos 



Número 87  ¦  28-10-2021 Pàg. 4624

actuar también en esa línea .

Y trabajaremos también en el ámbito de prestación social. 
Queremos también presentar un catálogo de medidas para 
ayudar a esas mujeres, a esas mujeres a salir de ahí, a que 
puedan iniciar un proyecto de vida con dignidad, para que 
tengan los recursos sociales asistenciales necesarios .

Porque, señoría, no podemos admitir, en pleno siglo xxi, que 
una sociedad democrática...

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, vaja finalitzant.

La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

...que quiera ser decente admita tanta injusticia, tanta 
desigualdad y que el cuerpo de la mujer sea objeto de 
consumo . De ninguna forma, y vamos a trabajar para ello, 
para la abolición de la prostitución en nuestro país.

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria

Continuem amb la pregunta 979, formulada per la dipu-
tada María de los Llanos Massó, del Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, al Consell sobre la llei de 
plurilingüisme.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Llanos Massó:

Gracias, presidenta .

Con la puesta en marcha de la ley de plurilingüismo en 
educación secundaria y en bachiller, ¿se ha producido alguna 
incidencia en el proceso de implantación de los programas 
lingüísticos de centro?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies i bon dia, senyoria .

Vosté pregunta concretament sobre les incidències en els 
centres educatius amb la posada en marxa de la llei de pluri-
lingüisme, i dir-li que en els centres les incidències i recla-
macions normals que hi han amb una qüestió nova han anat 
al voltant del que ens demanen les centres, d’ampliar les 
noves metodologies i la formació en les noves metodolo-
gies, de sol·licitud de més cursos d’actualització lingüística... 
També, en el moment de redacció dels programes lingüís-
tics de centre, ens van demanar assessorament per al procés 
de redacció. Per tant, totes qüestions lògiques i ben normals 
d’acord amb una implantació d’una nova normativa.

Si vosté em pregunta, que entenc que sí, ja ens coneixem, 
sobre possibles incidències o reclamacions que han estat 
promogudes des de fora dels centres per entitats o asso-
ciacions en relació amb la implantació del plurilingüisme, li 
diré que no hem rebut cap queixa ni recurs relacionat amb 
el 95 % dels centres. És a dir, el 95 % dels centres no han 
tingut cap tipus d’escrit o queixa, ni relacionat des de fora 
dels centres educatius, i d’eixe 5 % de centres educatius que 
han tingut algun tipus de reclamació des de fora, s’ha donat 
resposta al cent per cent .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula la il·lustre diputada María de los Llanos Massó .

Quan vullga, senyoria.

La senyora Llanos Massó:

Gracias, presidente .

La verdad que esto de que la mayoría de los miembros del 
Consell no contesten o se inventen, permítame la palabra, 
las respuestas cada vez que les preguntamos de cualquier 
tema, ya empieza a ser un clásico. Oiga, me extrañaba que 
hoy no me haya sacado el tema de la Asamblea de Madrid, 
porque al final terminamos siempre hablando de las medidas 
educativas de la Comunidad de Madrid, pero bueno.

Vamos a ver, conseller, en dos semanas es la tercera vez que 
le pregunto por el mismo tema, y es la tercera vez que usted 
o no responde o no se acerca a la verdad en su respuesta. Y 
ahora se lo voy a explicar, se lo voy a explicar . No me ponga 


